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La Guerra Civil va deixar milers
de morts i també milers de fos-
ses comunes arreu de l’Estat. A
Catalunya se n’han localitzat
930, amb morts que s’han pogut
identificar amb el pas dels anys
i amb altres que encara avui dia
continuen sense identitat, dins
d’aquestes fosses. Dues d’elles
són a Cerdanyola, més concre-
tament a l’interior de l’església
vella de Sant Martí i al cemen-
tiri municipal, i van centrar
una conferència organitzada
pel Museu d’Història el passat
10 d’octubre, en el marc del
Dia Nacional en Memòria de les
Víctimes de la Guerra Civil i Víc-
times de la Repressió de la Dic-
tadura Franquista. 

LA FOSSA DE L’ESGLÉSIA
A Cerdanyola, l’esclat de la Gu-
erra Civil, el juliol del 1936, va co-
mençar amb la crema i espoli de
tots els edificis religiosos per
part de l’Ajuntament republicà
del moment. Alguns d’ells es
van fer servir com a magatzem,
altres com a refugis i, en el cas de
l’església vella, com a fossa co-
muna. Segons detalla Joan Fran-
cès, director del museu, “feia
uns quatre metres d’amplada
per quatre de fondària i per tota
la longitud de la nau”. Els docu-
ments de l’època detallen que en-
tre el 1936 i el 1937, 158 persones
van ser executades al cementiri
de Cerdanyola i posteriorment
enterrades en aquesta fossa. La
majoria dels detinguts i executats
eren suposats simpatitzants del
bàndol franquista. 

El 1939, les tropes de Franco
van arribar a Catalunya, van gua-
nyar la guerra, van instaurar la
dictadura i, un any després, el

1940, va començar el que es co-
neix com a Causa General. Es
tracta d’un procés d’investigació
impulsat pel règim que tenia l’ob-
jectiu de descobrir els suposats
crims comesos durant la guerra a
la zona republicana. En aquest
sentit, una de les accions princi-
pals que es van tirar endavant va
ser l’exhumació i identificació de
les víctimes. En el marc d’aquest
procés, el mateix 1940 es va ob-
rir la fossa de l’església on, segons
Francès, es van trobar 128 morts.
“Quan es van donar per acabats
els treballs d’identificació, que
es van allargar uns tres anys,
s’havien identificat només 23
morts”, recorda el director. Pos-
teriorment, però, es van acabar
identificant més persones.

Tots aquests morts havien de
ser enterrats correctament i, da-
vant la manca d’espai que hi ha-
via en aquell moment al cemen-
tiri, l’Ajuntament va comprar el

conjunt format per l’església i la
rectoria amb la intenció d’ender-
rocar-los i fer servir aquest espai
per donar sepultura als cossos.
“Quan van voler tirar el projecte
endavant, però, van veure que en-
derrocar l’església costava molts
diners i finalment només es va en-
derrocar l’espai que ocupava la
rectoria, que es va acabar con-
vertint en una fossa comuna a l’ex-
terior”, explica Francès. En aques-
ta nova fossa que quedava inte-
grada al cementiri es van diposi-
tar tots els cossos no identificats. 

EL CAS DELS 12 ANARQUISTES
En el marc de la Guerra Civil i ar-
ran dels Fets de maig del 1937,
que van enfrontar grups anar-
quistes contra comunistes i so-
cialistes, van aparèixer abando-
nats a la carretera de Bellaterra els
cossos de 12 joves. Segons expli-
ca el periodista i investigador
Jordi Bigues, “es tractava d’a-

narquistes, la majoria d’ells vin-
culats a les Joventuts Llibertàries
de l’Harmonia de Sant Andreu
del Palomar”. “Van ser pre-

sumptament assassinats a la ca-
serna Karl Marx de Barcelona
pels comunistes, que van desfer-
se dels seus cossos pujant-los en
una ambulància i dos vehicles

més i deixant-los a Cerdanyola,
on els joves van ser trobats amb
trets al clatell i a la cara, i en es-
tat de descomposició”, afegeix.

Sis dels joves van ser identi-
ficats i lliurats a les seves famílies,
però els altres sis no identificats
van ser dipositats a la fossa co-
muna de l’interior de l’església.
Van ser els darrers morts enter-
rats en aquest espai i, per tant,
formen part dels 128 cossos que
es van trobar i posteriorment
exhumar.

Del total de morts trobats a la
fossa de l’església “cap era de
Cerdanyola”. Així ho asseguren
Bigues i Francès. “La gran majo-
ria dels detinguts i executats del
municipi van acabar a la fossa de
Montcada i Reixac”, detalla Fran-
cès. Aquesta és la més gran de Ca-
talunya i es calcula que hi ha en-
terrades sense identificar al vol-
tant de 700 persones, majorità-
riament del bàndol franquista.

Les fosses de la rereguarda
» Cerdanyola va tenir dues fosses comunes, una a dins de l’església de Sant Martí i l’altra al cementiri

» Una conferència repassa la història d’aquests espais i les persones que van ser-hi enterrades

QUE NO CAIGUI
EN L’OBLIT

4L’any 2018, vuitanta anys
després de la Guerra Civil,
s’inaugurava la renovada
església de Sant Martí. Es
va tardar gairebé 30 anys
a restaurar-la. Amb tot,
tant Bigues com Francès
remarquen la necessitat
de crear un espai de me-
mòria al cementiri que re-
cordi totes les víctimes. 

Olga García
CERDANYOLA

Durant la conferència es va fer un repàs a la història de les dues fosses comunes de Cerdanyola. Fotos: Línia Vallès, Generalitat i Diputació
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NLes millors
perles

El Papa rep al Vaticà l’abat i 800 peregrins de Montserrat i es
disposa a beneir la Moreneta. Agafa el text que li han

preparat i pregunta: “No ha de ser en català?”. I l’arquebisbe de
Barcelona, Joan Josep Omella, respon clarament: “No”.

Diversos eurodiputats i funcionaris que es dirigien en
tren al Parlament Europeu el dia 16 d’octubre van

acabar a Eurodisney perquè el maquinista es va equivocar
de via. Segur que, per dins, més d’un se’n va alegrar.

Detenen un home que es feia passar per advocat sense tenir
els estudis ni la titulació corresponents. Ha passat a Kènia,

on el fals advocat, de 28 anys, havia guanyat ni més ni menys
que 26 judicis. Escolta, potser té un do i li estan tallant les ales.

Un mico roba el mòbil a una dona i ella decideix establir
un diàleg no verbal amb l’animal. Li ofereix diverses

recompenses per tal que li torni el telèfon fins que,
finalment, acaba convencent-lo i materialitzen el pacte.

LA FOTOAjuntament de Madrid

La lupa

La invisibilitat és un dels superpoders més
desitjats per la humanitat al llarg de la his-
tòria i aquest anhel apareix reflectit en di-
verses obres literàries i cinematogràfiques,

des del mite de l’Anell de Giges narrat per Plató a
La República fins a L’home invisible d’H.G. Wells
o la Susan Storm d’Els Quatre Fantàstics.

Tots imaginant-nos passant desapercebuts grà-
cies a pocions miraculoses, a capes màgiques o als
efectes d’una sobreexposició a la radiació còsmica
i resulta que, per ser invisible, només has de sortir
al carrer vestit normal i intentar aturar un taxi.

Si no vas elegant com si t’haguessin convidat a
la boda d’una Kardashian o no portes unes quan-
tes maletes de viatge, tens molts números perquè
el taxi passi de tu malgrat tenir el llum verd encès
que assenyala que està lliure. Encara que agitis els
braços compulsivament com si participessis en l’úl-
tim challenge de TikTok, alguns taxistes no et ve-
uen perquè, malauradament, la seva ment està cen-
trada en carreres sucoses a l’aeroport o a la Fira i,
si tu vas amb roba informal i no portes una acre-
ditació de congressista penjada al coll, per a ells ets
totalment transparent, incorpori, aire. Com un vam-
pir davant el mirall.

Actualment, a l’àrea metropolitana de Barce-
lona hi ha uns 10.500 taxis i, segurament, és un
percentatge molt baix el que actua discriminant els
potencials passatgers segons l’aparent benefici eco-
nòmic, però cada cop està passant més. I no us
imagineu un taxista amb cara de pirat com el Tra-
vis Bickle de Taxi Driver, perquè aquests opor-
tunistes semblen persones normals, fins i tot
amb la cara de bondat de Judd Hirsch a la sèrie
Taxi. I mira que aquell tenia de cap el malcarat i
ambiciós Danny DeVito!

Davant aquesta devaluació del servei del taxi, no

cauré en la temptació d’apuntar cap a la nova for-
nada de taxistes d’origen asiàtic que corren –mai mi-
llor dit– per Barcelona, perquè si bé és veritat que,
en general, condueixen una mica temeràriament
mentre xategen via WhatsApp amb l’agilitat d’un
controlador aeri, n’hi ha de molt honestos i d’altres
als quals se’ls veu el llautó intentant portar-te a l’hort
per la ruta més llarga. És a dir, hi ha de tot, exac-
tament igual que amb els conductors d’aquí: xer-
raires com el Fary i reservats com Bud Spencer; po-
lits com Sheldon Cooper i deixats com Torrente; bus-
cabullas de clàxon fàcil doctorats en Trànsit per la
Universitat dels Cunyats i persones humils que no
volen donar lliçons de vida a ningú.

Ja fa anys que vaig desistir de la fantasia de pu-
jar a un taxi com el que conduïa la Winonna Ry-
der a Night on Earth, aquell carismàtic personat-
ge grunge amb un cigarret a l’orella i mastegant xi-
clet assegut damunt d’una pila de guies telefòniques
per arribar a l’alçada del volant. Ara el meu som-
ni és més senzill, però, pel que veig, difícilment re-
alitzable: gaudir d’un trajecte tranquil dins d’un ve-
hicle net i amb un conductor no tan conscienciat
ecològicament com per estalviar l’aire condicionat
quan més falta fa.

Entre la pulcritud dels VTC i aquells taxis bruts
que et tomben d’una bafarada quan obres la porta
hi hauria d’haver un punt mitjà. No sé si la nova Llei
del Taxi entrarà en detalls com la higiene dels ve-

hicles, però seria desitjable que acabés amb algunes
males praxis, com la tendència recent d’alguns ta-
xistes a preguntar als clients on queda el destí i qui-
na ruta recomanen. Es fa estrany l’interrogatori en
plena era de Google Maps, però suposo que els xo-
fers confien que la persona que puja al taxi sabrà mi-
llor com arribar al lloc on vol anar, encara que si-
gui la primera vegada que hi va.

El que sí que sembla que regularà la nova nor-
mativa és la picaresca propiciada per l’anomenada
Tarifa 3, és a dir, tancar un preu per un determinat
recorregut. Una pràctica que alguns taxistes apro-
fitats utilitzen per estafar els clients, sobretot els tu-
ristes que surten de festa, cobrant-los entre 50 i 100
euros per trajectes dins de la ciutat. En canvi, si ets
d’aquí, a segons quines zones d’oci nocturn la fei-
na és teva per aconseguir un taxi, ja que el més pro-
bable és que el taxista passi de llarg o addueixi que
està esperant algú.

Tenint en compte que, en la majoria dels casos,
quan agafem un taxi no és per plaer, sinó per ne-
cessitat, caldria esperar que ens atenguessin amb
vocació de servei públic i no com si fóssim la pre-
sa d’una batuda a la caça del client ingenu amb la
butxaca plena.

Ara bé, potser tot això només és un malentès
i la desatenció d’alguns taxistes es deu simplement
al fet que tenen problemes de vista, i ho confonem
amb una discriminació flagrant com la que va viu-
re Lenny Kravitz a finals dels anys 80 i que va ins-
pirar el seu enganxós Mr. Cab Driver. Al taxista
no li va agradar la pinta de l’artista i ell li va de-
dicar una cançó plena d’ironia en la qual acaba
dient: “Senyor taxista, fes-te fotre, jo soc un su-
pervivent!”. Llàstima que, en el videoclip, per pas-
sar la censura de la MTV el “fuck you” quedés si-
lenciat per un soroll de botzina.

Per ser invisible només 
has de sortir al carrer vestit

normal i intentar aturar un taxi

per Víctor Porres

Cap a on miren els taxistes?
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A les xarxes

@periodistes_cat: Lamentem el tancament
de la televisió privada @8tvcat. Aquesta no-
tícia és una gran pèrdua per a la pluralitat
mediàtica i la informació a la nostra societat.

@perearagones: No deixarem el debat
de l’amnistia en mans de la mateixa dreta
reaccionària que ha impulsat la repressió
contra l’independentisme. 

#L’AmnistiaAlSenat

@alexsnclmnt: Per saber si plou a Barce-
lona és molt més útil mirar el mapa de
l’estat del trànsit que no pas el radar de
pluja [piulada del 16 d’octubre].

#CaosPer4Gotes #Tanca8TV

La clau

La Isabel –nom fictici per
protegir la identitat de la
menor–, de 14 anys, arri-

ba el primer dia de classe al seu
institut d’Almendralejo, un mu-
nicipi de Badajoz d’uns 30.000
veïns, on gairebé tothom es co-
neix. A l’hora del pati, un rumor
corre com la pólvora: circulen fo-
tos d’algunes alumnes del centre
nues. Ella és una de les afectades.
Les imatges s’escampen com un
virus, de mòbil en mòbil.

Al migdia, de tornada a casa,
el primer que fa és informar-ne
la seva mare. “Mama, diuen que
hi ha una foto meva nua que tot-
hom ha vist. Que l’han creat
mitjançant una aplicació d’in-
tel·ligència artificial. Tinc por”.
La mare es posa immediata-
ment en contacte amb altres
mares del centre. Hi ha més de
20 nenes afectades.

Mesos abans, la cantant Ro-
salía i la influencer Laura Esca-
nes han estat víctimes del mateix
delicte: la generació artificial
d’imatges seves despullades.
Pornografia sense consentiment.
Imatges falses, però que semblen
reals. Imatges falses, de fet, que
tenen conseqüències reals. Imat-
ges que s’extreuen de les seves
xarxes socials i es manipulen
amb la intenció de danyar la

reputació de les víctimes, per-
què veure una noia despullada
encara és motiu de burla i me-
nyspreu.

Tot i que la informació fal-
sa ha rebut una enorme aten-
ció pels seus devastadors efec-
tes en la democràcia, la vio-
lència digital contra les dones
encara no es considera un pro-
blema social, tot i que els ex-
perts assenyalen que va en
augment. Els deepfakes por-
nogràfics són una manera de
denigrar les dones a través del
seu cos i perpetuar la violència
masclista. La desinformació
generada sobre un home
apel·la al seu discurs. Pensin,
per exemple, en alguns vídeos
de representants polítics ma-
nipulats, com ara els de Pedro
Sánchez, Donald Trump o Ba-
rack Obama.

El cas de l’expolítica Olvi-
do Hormigos, la carrera de la
qual va quedar truncada quan
un vídeo de caràcter sexual
seu es va viralitzar a les xarxes
socials, o el de la Verónica, la

treballadora d’Iveco que es va
suïcidar perquè van difondre
unes imatges seves tenint sexe,
són altres exemples de vio-
lència contra les dones a través
dels seus cossos. En aquests ca-
sos, amb imatges reals. Però
poc importa si les imatges són
falses o reals, perquè l’objectiu
és el mateix: denigrar la vícti-
ma, enfonsar-la, fer-la sentir
avergonyida.

S’imaginen un home suïci-
dant-se perquè un vídeo sexu-
al seu ha esdevingut viral? Per
què els deepfakes no recreen
homes despullats? Per què no
hi ha grups de Whatsapp de
dones on circulen aquest tipus
de continguts? El problema
no és la tecnologia, malgrat que
la generació d’imatges artifi-
cials amplifica els casos i les
xarxes socials els viralitzen,
sinó el masclisme. El cas de les
nenes d’Almendralejo és un re-
flex de la societat patriarcal en
què vivim. I mentre no can-
viem els rols de gènere, hi
haurà moltes més víctimes.
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Porno artificial
per Susana Pérez Soler

Els semàfors

El Museu d’Història de
Cerdanyola organitzava una
conferència el passat 10

d’octubre per donar a conèixer
les dues fosses comunes que 
hi ha a la ciutat i recordar les
víctimes de la Guerra Civil

enterrades en aquests espais.
pàgina 3Museu d’Història

L’Espai Gran Centre de Barberà
acull, fins al 31 d’octubre, 

una exposició que visibilitza la
diversitat sexual de la gent gran.
Les imatges són de l’artista
Hanna Jarzabek i mostren
diverses parelles i persones 
del col·lectiu LGTBIQ+.

pàgina 10Espai Gran Centre

Fa quatre anys, la Generalitat 
es va comprometre a ampliar
l’Escola El Martinet de Ripollet,
però encara no ho ha fet. Tot i
que ha instal·lat un mòdul, el

centre continua amb problemes
d’espai i ha de fer classes en una
escola que és a un quilòmetre.

pàgina 11Generalitat
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El Blues Cerdanyola viu una 
de les edicions amb més gent
MÚSICA4El Festival Interna-
cional de Blues de Cerdanyola
acabava el 8 d’octubre amb èxit
de participació, després de viu-
re una de les edicions amb més
afluència de públic. Al llarg de
deu dies de concerts, la ciutat va
acollir milers de persones que
van omplir, sobretot, els esce-
naris de la plaça Francesc Lay-
ret i el del Bosc Tancat.

Malgrat que aquesta 32a edi-
ció ha estat marcada per una dis-
minució del pressupost i, per
tant, per l’absència d’artistes in-
ternacionals de renom, The Ci-

nelli Brothers, The Grassland
Sinners o La Perra Blanco van
protagonitzar tres de les actua-
cions més aclamades. A més, les
novetats incloses com el trenet o
la Barbacoa And Blues també
van ser dues de les propostes mi-
llor valorades, així com les acti-
vitats al restaurant Cal Pintxo, on
es va presentar la cervesa arte-
sana del festival.

En aquest sentit, des de l’or-
ganització han agraït tant als ar-
tistes participants com al públic
i als col·laboradors la seva invo-
lucració en el festival.

HABITATGE4A Cerdanyola,
comprar un metre quadrat d’ha-
bitatge l’any passat costava
2.880 euros de mitja. Es tracta
d’una xifra per sobre de la mit-
jana catalana, que s’enfilava fins
als 2.417 euros, i també superior
a la mitjana de la província de
Barcelona i de la comarca, que
arribava fins als 2.375 euros.
Són dades que defineix l’Informe
del 2022 de l’Habitatge al Vallès
Oriental, elaborat per l’Obser-
vatori del Consell Comarcal.

Segons aquest document,
Cerdanyola és el tercer munici-
pi de la comarca amb el preu
mitjà anual de compravenda
més alt, només per darrere de
Sant Cugat, que registrava un
preu mitjà de compravenda de
4.443 euros el metre quadrat, i
de Matadepera, amb el metre
quadrat d’habitatge a 2.914 eu-
ros. Aquests preus són resultat
de l’evolució ascendent del cost
de la compra de cases i pisos, que
en els darrers anys ha crescut
més d’un 20% a Cerdanyola.
Per aquest motiu, l’any passat es

van comprar 613 habitatges a la
ciutat, una xifra per sota de la
mitjana d’habitatges comprats a
la comarca. 

De l’informe també cal desta-
car que a Cerdanyola l’any passat
costava més comprar un pis de se-
gona mà, que d’obra nova. La di-
ferència era d’uns 160 euros apro-
ximadament. D’altra banda, tam-

bé crida l’atenció el fet que des de
l’any 2012 no es construeixin pi-
sos de protecció oficial a la ciutat.

Per tot plegat, Cerdanyola se
situa com la segona ciutat del
territori amb més dificultat per
tenir accés a l’habitatge de pro-
pietat. Aquest indicador es cal-
cula en base a la renda mitjana
de les llars. 

Imatge d’arxiu d’uns pisos de Cerdanyola. Foto: Ajuntament

Creix la problemàtica de l’accés
a  l’habitatge de propietat

Un dels concerts d’aquesta edició. Foto: Blues Cerdanyola

Teixit social | Neix el Casal Popular La Flama
La Flama és nom del nou casal popular de Cerdanyola, impulsat entre

diverses entitats i grups polítics de la ciutat antifeixistes i d’esquerres. Es
tracta d’un espai per socialitzar i des del qual es tiraran endavant propostes.
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Les històries que a conti-
nuació relatem poden
semblar d’altres latituds.
Poden semblar extretes

de pel·lícules lacrimògenes. Ex-
cepcions que confirmen una regla
que podria articular-se de la se-
güent manera: el nostre sistema
educatiu, tot i les mancances, fun-
ciona prou bé. Malgrat això, les se-
güents històries són fruit de pre-
guntar a persones que treballen en
centres de la perifèria quina mena
de situacions es troben en el seu
dia a dia. Com són els alumnes
amb els quals tracten? Quines
problemàtiques tenen? No han fet
falta grans investigacions. No-
més unes quantes preguntes han
fet aflorar les escenes que aparei-
xen en aquest reportatge. 

Com resa la frase arquetípica
del periodisme, les següents his-
tòries poden ferir sensibilitats. A
més, demostren que tenim un
greu problema: mentre que els
centres educatius que apareixen
en sèries de televisió com, per ex-
emple, la famosa Merlísón uns, a
la perifèria la realitat és ben dife-
rent. En els primers, la majoria d’a-
lumnes són blancs i pràcticament
no tenen problemes econòmics.
En els segons, una part important
de l’alumnat ve de famílies mi-
grants i pobres. Hem agafat his-
tòries de l’Hospitalet i del Prat, en-
tre altres municipis, però també de
perifèries que hi ha a Barcelona, al
Raval o Nou Barris. No especifi-
carem a quins indrets corresponen
per no estigmatitzar les localitats
i barris on es produeixen. 

ADOLESCÈNCIA
L’alumna era una nena de 14 anys
que cursava segon d’ESO. “De
vegades venia sota els efectes de les
drogues”, explica la treballadora
social d’un centre educatiu d’un
municipi a tocar de Barcelona.
“Podia venir trista, enfadada o eu-
fòrica”, afegeix. A l’institut es van
posar a indagar el que estava pas-
sant quan van veure que la noia
podia desaparèixer durant tres
dies seguits. Aleshores van con-
tactar amb el pare de la nena, que
els va explicar que ell i la nena ha-
vien marxat de Llatinoamèrica
després que la mare els abando-
nés per anar-se’n amb un altre
home. “Hi havia un dol migrato-
ri clar i el pare, per evitar el con-
flicte amb la nena, li deixava fer el
que volia”, explica la treballadora
entrevistada. 

Ell els hi va detallar tot quan ja
no podia més. “L’endemà, un noi
del centre ens va explicar que el dis-
sabte anterior estava en un local que
regentava un home d’uns 30 anys
i va veure que la seva companya de
classe també hi era”, afirma la pro-
fessional. Segons el relat de l’ado-
lescent, l’home major d’edat donava
drogues a menors del barri, i quan
la nena de l’escola va perdre el sen-
tit, l’home se la va endur a una ha-
bitació que va tancar amb clau. “El
noi i un amic seu van estar picant
a la porta perquè l’home deixés sor-
tir la nena, i quan ho va fer, ella no
portava els sostenidors”, diu l’en-
trevistada. “L’alumne no en va vo-

ler donar més detalls perquè en
aquesta mena de centres funciona
la llei del silenci. Si parles més del
compte, ets un xivato”, afegeix.

Les indagacions van continuar,
i una bona amiga de la nena va con-
firmar la pitjor sospita: allò no era
esporàdic. L’home de 30 anys te-
nia relacions amb la nena de 14, as-
síduament. “No ens ho crèiem.
Vam preguntar per la ubicació del
local, però quan l’amiga estava a
punt de donar-nos el punt exacte
on es produïa tot allò, va dir que no

volia continuar parlant”, lamenta
la professional. Finalment, des del
centre es va decidir enviar un cor-
reu electrònic als Mossos, que van
dir que estudiarien el cas. “No sa-
bem com està l’assumpte”, conclou
qui explica aquesta història. 

Sense aquest nivell de foscor,
tres professors d’un altre institut
d’ESO ens expliquen que la màxi-
ma complexitat amb la qual es tro-
ben són els alumnes que tenen “fa-
mílies amb drogodependents i
pares i mares alcohòlics”. “Sovint

reben violència a casa, i quan ve-
nen al centre ho fan alterats”, di-
uen. Reprodueixen el clima que ve-
uen a casa contra els mateixos do-
cents o els companys de classe. “Et
diuen que els seus pares són nar-
cos i que tenen plantacions de
marihuana per confrontar-te”, ex-
pliquen. En altres casos, fins i tot
“hi ha por de castigar certs alum-
nes perquè són de famílies pode-
roses que tenen influència en l’e-
quip directiu i a Inspecció”. 

Són casos comuns, però no fre-

qüents, ja que normalment els
problemes amb els quals s’en-
fronten els docents són més lleus.
“Hi ha alumnes que venen a es-
calfar la cadira perquè els serveis
socials no molestin les seves fa-
mílies, però que en realitat no vo-
len aprendre res i al final dels anys
són pràcticament analfabets”, diu
una de les mestres, en aquest cas
de català, que afegeix que al seu
centre cap alumne parla la llengua
i són molts els docents que tam-
poc ho fan. Segons explica, les fa-

Hi ha un percentatge d'assistència mínima obligatòria per continuar cobrant prestacions socials. Foto: Elisenda Rosanas/ACN

Parlem amb docents i treballadors socials de centres educatius amb
complexitat perquè ens expliquin quina mena d’històries es troben en el seu dia
a dia. A diferència del que veiem en sèries de televisió, les problemàtiques a les
escoles i instituts de perifèria, com es diu popularment, poden ferir sensibilitats.

El rostremés foscde
l’educaciódeperifèria
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n Si parlem de perifèria i educació,
hem d’esmentar un concepte: la se-
gregació. Ens referim al procés mit-
jançant el qual alguns centres acu-
mulen la majoria d’alumnes amb pro-
blemes econòmics i d’origen migrant
i, per tant, sense coneixement del ca-
talà o del castellà. No obstant això, la
portaveu del sindicat USTEC, Iolanda
Segura, assenyala que actualment el
motiu més gran de segregació té a
veure amb la classe social.

Així mateix, segons el darrer infor-
me de la Sindicatura de Greuges de
Catalunya, dels 30 centres catalans on

més segregació escolar hi ha a Primà-
ria, 21 es troben a la regió metropoli-
tana de Barcelona. Pel que fa a la Se-
cundària, la relació és menor, ja que
els municipis de la regió metropolita-
na més segregats no són més de vint.

Això, en paraules de la Fundació
Bofill, significa que en indrets com Ri-
pollet, Badalona, l’Hospitalet o Sant
Adrià de Besòs hi ha centres que con-
centren molts alumnes vulnerables,
mentre que altres municipis com l’A-
metlla del Vallès o Alella tenen molts
més alumnes benestants. En el cas de
la metròpoli, la segregació és tan ele-
vada perquè les famílies amb més re-
cursos busquen centres on hi hagi
menys persones vulnerables.

És un problema greu, perquè la
segregació suposa una discrimina-
ció entre infants i joves de diferents
classes socials. “Perjudica les opor-
tunitats, ja que al final de la seva
vida educativa, els alumnes en cen-
tres segregats és com si tinguessin
2,5 anys menys cursats”, explica Ma-
ria Segurola, de la Fundació Bofill.
“Hi ha centres on el 80% de l’alum-
nat està en risc de pobresa”, afegeix.
En aquests centres educatius, l’a-
bandonament escolar és més gran i
això, al final, també té repercussions
en l’ocupabilitat.

Sigui com sigui, la segregació s’ha
reduït en els darrers anys per les dife-
rents iniciatives impulsades des de les
institucions, com el Pacte contra la se-
gregació. Malgrat això, queda camí
per recórrer. Des de la CGT apunten
que una mesura que podria actuar
com a pedaç seria “distribuir l’alum-
nat vulnerable de manera equitativa
pel conjunt de centres”. És, però, un
problema que va molt més enllà. El
sistema educatiu, amb una forta pre-
sència d’escoles concertades i priva-
des, només fa que aprofundir l’abis-
me entre alumnes. “Quina mena de
societat té escoles on hi ha alumnes
que no han trobat altres alumnes que
no són com ells?”, reflexiona Segurola.

Segregació escolar

mílies tenen molt clar que hi ha un
percentatge d’assistència míni-
ma obligatòria per continuar co-
brant prestacions socials, i ella sent
com aquesta mena de nois i noies
estan a l’institut com si fos una fei-
na per no perdre els diners. “Em
sembla terrorífic”, admet. 

Per a un docent que fins a l’a-
ny passat treballava en un centre
perifèric a Barcelona, el més com-
plicat de la seva feina són l’ab-
sentisme i les manques de res-
pecte, sobretot dels nois. “El més
difícil va ser quan un alumne
se’m va encarar després que li de-
manés que es comportés d’una
manera respectuosa”, diu. Ara
treballa al Vallès i se’n fa creus del
respecte dels alumnes. “Quan de-
manes que facin un exercici, el fan.
És increïble”, afirma. 

INFÀNCIA
Fa dies que la mestra de Primària
que ens relata la següent història
està angoixada. No és que li hagi
passat res a ella directament, sinó
que a l’escola on treballa ha tingut
una situació difícil de sostenir, de
les més difícils amb què s’ha tro-
bat en tota la seva carrera. Una
mare i els seus quatre fills, una de
les quals no arriba als dos anys, van
ser desnonats del pis on vivien i
van haver de passar la primera nit

al carrer. “La manca de recursos
econòmics que tenen algunes fa-
mílies és molt dura i és molt difí-
cil no implicar-t’hi a nivell emo-
cional i no endur-t’ho a casa”, ex-
plica la mestra. La mare de quatre
criatures compartia pis amb una
altra dona i la seva filla, que dor-
mien al sofà. Tot i que pagaven, es
tractava d’un pis ocupat per una
màfia que els el rellogava. Elles no
tenien papers i no podien entrar en
el circuit legal de l’habitatge. “No
vull ni saber on van dormir la nit
que els van desnonar”, diu la mes-
tra per afegir que la policia només
els va donar unes mantes i se’n va
despreocupar per complet. 

El problema, amb tot, venia
de lluny. “Aquesta noia és molt
jove i va escapar d’una relació de
maltractament, i ara té depres-
sió”, explica. De fet, tenia un
subsidi per comprar aliments,
però era incapaç de gastar-lo
adequadament perquè els nens
mengessin com cal. “Venien sen-
se haver sopat ni esmorzat”,
apunta. Quan els van desnonar,
la mestra, en conèixer la situació,
va preparar entrepans, i amb
altres docents va ajudar la mare
a buscar un alberg. “A l’equipa-
ment han de sortir al matí a
primera hora i ella em pregunta
què pot fer el cap de setmana...

“Ensenyar el subjecte 
i el predicat és la cosa
menys important 
del món amb aquests
joves, però fent-ho
estableixes uns vincles
i això és positiu 
per a ells”

Ara que fa bon temps, li dic que
vagi al parc”, relata.

No obstant això, la mestra re-
coneix que aquesta no és la tòni-
ca general de l’escola on treballa.
“Els conflictes més habituals no
són de violència directa”, explica.
“Són alumnes amb dificultats per
estar a les aules, perquè venen de
famílies desestructurades i tenen
problemes emocionals, i per tot
això els costa seguir el curs”, diu. 

Així mateix, un altre mestre de
Barcelona relata situacions simi-
lars que, sense arribar a l’extrem
de la mare desnonada, mostren la
fragilitat de les famílies amb pocs
recursos. “Alguns infants venen
sense esmorzar. Encara que no és
la tònica, tampoc són casos aïllats”,
afirma. “També venen amb la
roba que fa pudor perquè fa dies
que els seus pares no els la canvien
ni la renten”, afegeix. 

COMPENSA?
Les situacions que hem recollit són
només algunes de les moltes que
els milers de docents que treballen
al sistema educatiu català en cen-
tres de la perifèria podrien es-
mentar. Davant d’això, la pre-
gunta és clara: compensa aques-
ta feina més enllà de la retribució
econòmica? La resposta és un sí
rotund. “La part més bonica és el

vincle que crees amb els alumnes”,
afirma la treballadora social. Se-
gons el seu punt de vista, el cen-
tre és, per a molts alumnes, un re-
fugi; l’indret on reben tota l’escolta
que de vegades no tenen a casa.
“Agraeixen que els facis cas, bus-
quen l’atenció i són molt agraïts
quan la reben”, afirma un docent
de Secundària per afegir que, sal-
vant les distàncies, els professors
es converteixen en “germans grans
o cosins”. “Hi ha un punt d’amor
mutu que omple i és molt bonic”,
considera. Per la seva banda, la do-
cent de català recalca que “ense-
nyar el subjecte i el predicat és la
cosa menys important del món
amb aquests joves, però fent-ho
estableixes uns vincles i això és po-
sitiu per a ells”, assenyala. 

Els docents dels més menuts
tenen la mateixa sensació. “Hi ha
dies en què no hi trobes la part po-
sitiva”, afirma la mestra que ha atès
la mare desnonada. Malgrat això,
ho reconsidera i diu que “el més
bonic és veure que, per a molts in-
fants, l’escola és una bombolla on
són feliços i se senten protegits i
estimats”.

“Hi ha alumnes 
que venen a l’institut 
a escalfar la cadira
perquè els serveis
socials no molestin 
les seves famílies, 
però que en realitat 
no volen aprendre res”

“Al final de la seva vida educativa, 
els alumnes en escoles i instituts segregats 
és com si tinguessin 2,5 anys menys cursats”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Diversitat sexual i gent gran,
unides en una exposició

CULTURA4La diversitat sexual
de la gent gran es visibilitza poc,
tot i ser una realitat. De la mateixa
manera que hi ha gent jove gai,
transsexual o bisexual, entre al-
tres, també hi ha gent que perta-
ny al col·lectiu LGTBIQ+ i que té
60, 70 o 80 anys. Amb tot, acos-
tumen a tenir poca veu.

L’artista Hanna Jarzabek ha
volgut trencar aquest silenci i
mostrar aquesta diversitat amb
l’exposició fotogràfica Flores de
otoño, que es pot veure a l’Espai
Gran Centre fins al 31 d’octubre.
S’inaugurava el passat dia 3 i

mostra les històries i també les
pors de la gent gran que forma
part del col·lectiu LGBTIQ+. El seu
objectiu és “convidar a reflexionar
sobre realitats properes i sovint
ignorades com la de la diversitat
sexual en la vellesa, que és un tema
tabú”, detallen des del consistori.

D’altra banda, en el marc de
l’exposició, el 25 d’octubre es farà
la xerrada Envelliment i diver-
sitat sexual, reptes i oportuni-
tats, a càrrec de Josep Maria
Mesquida, de la fundació Enllaç,
que defensa els drets de la gent
gran LGTBIQ+.

CINEMA4Quan l’any 2017 la pre-
só Model de Barcelona tancava les
portes, a Ales Payà se li va ocòr-
rer fer un film de ficció relacionat
amb la presó i amb la COPEL, un
moviment que lluitava per l’am-
nistia i l’indult dels presos i per
canviar la vida d’aquests dins les
presons. L’any 2018 va començar
a preparar el guió i el 2022 estre-
nava el curt  Pocos, buenos y se-
guros. Tot el procés de prepara-
ció del rodatge i també la post-
producció  i el primer muntatge es
va fer des de Barberà i actualment,
aquesta peça està triomfant en fes-
tivals d’arreu de l’Estat.

“Estem molt contents perquè
hem aconseguit explicar el que vo-
líem i a la gent li ha agradat”, ex-
plica Payà. En aquest sentit, el
curt, dirigit per Payà i per Gorka
Lasaosa, va ser un dels candidats
dels Premis Gaudí de l’any passat
i ha guanyat guardons als festivals
de cinema de la Cerdanya, Bada-
lona o Calahorra, entre altres. El
darrer reconeixement l’ha rebut
aquest octubre, quan ha  estat pre-
miat al festival Viva Cortos, que

reconeix els millors curts espa-
nyols per donar-los accés a la pre-
selecció dels Òscar.

“Abans de saber que tindria
tant d’èxit, però, la nostra idea era
estendre el curt i acabar conver-
tint-lo en una pel·lícula”, recorda
Payà. “Amb tot, no ho vam poder
fer perquè Modelo 77 se’ns va
avançar amb el rodatge”, lamen-
ta. Aquest film també narra la his-
tòria de la COPEL viscuda des de
la Model amb un argument molt

similar al de Payà. “Va ser un re-
vés molt gran”, recorda.

Tot i això, Payà va buscar al-
ternatives i actualment està tre-
ballant en la creació d’una sèrie
documental sobre el mateix
tema, feta a partir del testimoni
de diverses persones vinculades
a la COPEL. “Ja hem entrevistat
unes 50 persones i la idea que te-
nim ara és explicar la història d’a-
quest moviment des del princi-
pi fins al final”, avança. 

Lasaosa i Payà. Foto: Empatik Films

Un curt fet a Barberà triomfa a
l’Estat: “Estem molt contents”

Imatge de l’exposició. Foto: Hanna Jarzabek

Cultura | Segona edició del Festival Barberà Insòlita
El Festival Barberà Insòlita celebrava la seva segona edició el 20 i el 21
d’octubre, amb un dia més d’espectacles. Durant tot el cap de setmana, 

els carrers i les places van ser l’escenari d’obres de teatre, màgia, clowns i altres. 
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Govern i oposició discrepen
sobre l’arrencada del mandat
POLÍTICA4Ja fa més de 100
dies des que el nou govern de Ri-
pollet va encetar el nou mandat.
Aprofitant l’ocasió, el 5 d’octubre
es feia un primer balanç de la le-
gislatura, en el qual l’alcalde,
Luis Tirado, destacava la “bona
feina feta”. En aquest sentit, po-
sava el focus en les accions fetes
fins al moment pel que fa a la ne-
teja, la mobilitat, els futurs nous
equipaments, l’habitatge social
o l’atenció a la gent gran. “Tots
aquests són aspectes clau d’a-
quest mandat”, deia el batlle.

Per la seva banda, Decidim,
principal partit de l’oposició,
criticava la gestió del govern lo-

cal en aquests 100 primers dies
per “no tenir un projecte cohe-
rent”. Segons explicaven en un
comunicat, el govern no hauria
tirat endavant “cap acció signi-
ficativa que suposi un progrés
per a Ripollet” ni proposaria
solucions “als problemes del dia
a dia de les persones”.

Amb tot, Tirado destacava les
millores fetes en el sistema de re-
collida de residus i explicava
que pel que fa als equipaments
s’ha inaugurat la primera fase de
reforma del Poliesportiu i que,
pel que fa a la mobilitat, han ex-
igit millores de connexió en
transport públic a la Generalitat.

ESCOLES4El curs 2019-2020,
l’Escola El Martinet es convertia
també en institut per donar res-
posta a la falta de places públiques
de secundària a la ciutat, davant
la promesa de la Generalitat d’am-
pliar el centre. Aquestes obres
d’ampliació, però, s’han anat en-
darrerint i per aquest motiu fa
temps que l’escola arrossega un
problema de manca d’espai. Per
intentar solucionar-lo, el 27 de se-
tembre el Govern instal·lava un
mòdul que entrava en funciona-
ment el 5 d’octubre, però des del
centre asseguren que aquest pas
“no posa fi al problema”.

En aquest sentit, fonts de
l’escola han explicat a Línia Va-
llèsque malgrat la instal·lació del
mòdul de 130 metres quadrats,
els continuen faltant aules i, per
això, han de fer classe a una al-
tra escola municipal que està a
un quilòmetre d’El Martinet.
“No és pràctic per a ningú, per-
què desvincula els alumnes i
també els professors”, detallen.
Amb tot, des del centre assegu-
ren que han hagut d’acceptar

aquesta proposta perquè ningú
els donava “cap altra solució”. 

Cal recordar que el curs pas-
sat l’Ajuntament els va cedir el
Centre Cívic Can Mas per fer
classe. “Aquest any ens deien
que també ens el deixarien, però
finalment, com que ens havia
d’arribar el mòdul, no ho han fet”,
expliquen des del centre. “És una
pena no tenir accés a aquest espai,
molt més pròxim que l’altra escola
on estem fent classe”, afegeixen.

Davant de tot plegat, des del
2019 la majoria d’alumnes de se-

cundària no han tingut una aula
fixa i, per aquest motiu, les fa-
mílies s’han queixat en diverses
ocasions. “La situació és indig-
nant i insostenible, perquè a
més ara el mòdul s’ha instal·lat
al pati i els alumnes ja no tenen
ni espai de lleure”, denuncia en
Javi, pare del centre. 

Amb tot, sembla que la si-
tuació continuarà igual, almenys
fins a finals del curs que ve. “És
quan està previst que comencin
les obres d’ampliació”, avancen
des del centre.

Imatge d’arxiu d’El Martinet. Foto: Ajuntament

La solució parcial a la falta
d’espai al Martinet no convenç

L’equip de govern durant el balanç. Foto: Ajuntament

Succés |Mor un veí en un accident a la C-55
Un home de 44 anys veí de Ripollet moria el 16 d’octubre en un xoc entre
dos turismes al quilòmetre 49 de la carretera C-55, a Sant Mateu de Bages.
Ell viatjava a la part del darrere del vehicle i la conductora també va morir.



Octubre 2023 En portada
| 12

líniavallès.cat

“Batxillerat o Formació Profes-
sional (FP)?”, et pregunten quan
s’acosta el final de l’ESO. La res-
posta més repetida, sense pensar
en els avantatges i els inconve-
nients, és “batxillerat”. És el camí
més comú, el més habitual de tot-
hom que vol continuar estu-
diant, però també és una ten-
dència que està canviant. I és que
sempre ha estat més ‘mal vist’ fer
FP que fer batxillerat. L’estigma
d’uns cursos que no tenien pres-
tigi, una situació que sembla que
està canviant a poc a poc.

Un dels factors més impor-
tants en aquesta nova onada de
canvi és que, tot i que el batxi-
llerat continua sent l’opció ma-
joritària en acabar quart d’ESO,
cada vegada hi ha més alumnes
que trien la Formació Profes-
sional. De fet, mentre que a Ca-
talunya ha baixat el nombre d’a-
lumnes a totes les franges edu-
catives, a l’FP passa al revés.

En aquest escenari, cal re-
cordar la confusió de l’any passat
a l’entrada del curs, quan molts
alumnes es van quedar sense pla-
ça, cosa que ha fet que enguany la
Generalitat hagi apostat per una
inversió rècord. I és que unes
40.000 persones es beneficien
dels 3.000 cursos que s’han posat
en marxa en el marc del progra-
ma de Formació d’Ofertes en
Àrees Prioritàries (FOAP), que
aquest any ha rebut una inversió
de 120 milions d’euros. Però com
ho viu un estudiant que ha de de-
cidir cap a on tirar un cop acaba
l’ESO? Noten el canvi de ten-
dència cap als cicles?

BUSCANT LA MOTIVACIÓ
En Jordi Pascual té 17 anys i és
estudiant d’un cicle professional

d’Imatge i So. El seu camí per ar-
ribar-hi ha estat una mica parti-
cular. En Jordi és el cas d’un
alumne que no li agradava gaire
estudiar i les assignatures que ha-
via de fer a l’institut no el moti-
vaven. De fet, en un primer mo-
ment no va acabar l’ensenyança
obligatòria perquè va suspen-
dre diverses matèries l’últim tri-
mestre de quart. “Vaig fer un curs
que et permet acabar l’ESO i a
partir d’allà ja em vaig apuntar al
cicle mitjà”, relata Pascual.
Aquest jove estudiant explica
que des de fa anys ja tenia clar
que no volia fer batxillerat. “Te’l
pinten que hauràs de patir molt,
que serà un estrès i que és molt
teòric. De vegades ja et desmo-
tiven abans de començar-lo”,
comenta sobre el que els arriba
d’alumnes que el fan.

Més enllà dels comentaris
“desmotivadors”, en Jordi ho
tenia clar: “El cicle és més pràc-

tic, tot i que el primer any tam-
bé fem molta teoria, però al final
és la primera vegada que m’a-
graden totes les assignatures que
faig”, revela. I és que aquesta úl-
tima afirmació és una altra de les
claus de l’èxit dels cicles: l’espe-
cialització i la varietat de cursos
que no ofereix el batxillerat.

Finalment, també apunta a la
qüestió laboral com una de les
més importants a l’hora de fer
una FP. “A partir del segon any
del cicle mitjà ja fem pràcti-
ques”, diu Pascual. També ex-
plica que “a l’ESO molts compa-
nys no sabien què fer” i, en can-
vi, al cicle “tothom sap si es vol
dedicar al so o a la imatge”.

FALTEN DOCENTS
L’auge de l’FP es palpa en la ver-
sió que expliquen els mateixos
estudiants, però també des de la
perspectiva dels professors, que
veuen com encara falten recur-

sos. Així ho explica Lluís del
Castillo, professor del cicle d’Ad-
ministració i Gestió d’Empreses
d’un institut metropolità. “El
problema més gran és que fal-
ten professors i cada vegada
tenim més alumnes, és un crei-
xement desestructurat”, detalla
del Castillo. Cada vegada és
més habitual, afegeix, que es
contractin professionals “que
fan de professors com un extra
de la seva feina”.

Segons aquest professor, una
de les causes de l’augment d’ins-
cripcions a l’FP és que “ja tenen
prestigi”. “En els últims deu anys
els cicles han canviat molt, ofe-
reixen moltes opcions, mentre
que el batxillerat només té cinc
branques”, insisteix. Però tornant
al prestigi que “abans no tenia
l’FP”, del Castillo afirma que qui
li ha donat “han estat les em-
preses, més enllà que el pensa-
ment de les famílies també ha

canviat”. “Les empreses aposten
per les pràctiques remunerades
a estudiants i això fa que les op-
cions d’acabar-hi treballant si-
guin molt altes”, insisteix el do-
cent. I és que és aquí on els es-
tudiants troben un gran incentiu
a l’hora d’escollir els cicles per da-
vant del batxillerat o la universi-
tat. “Hi ha casos que l’alumne
acaba cobrant més que el pro-
fessor en pocs anys”, relata.

Amb tot, del Castillo explica
que “l’auge de l’FP farà  més cars
els cursos, però encara són molt
més barats que una carrera”. Fi-
nalment, afegeix que on veuen mà
d’obra útil les empreses “és als ci-
cles superiors, i això pot provocar
que els graus mitjans quedin re-
legats”. En aquest sentit, el batxi-
llerat continuarà sent la portada
d’entrada directa als cicles, però
“és evident que els graus superiors
continuaran pujant respecte de les
universitats”, conclou.

“Aram’agrada el que estudio”
» Els cursos de Formació Professional són cada vegada més la primera opció d’estudi per als joves
» L’oferta laboral immediata és l’incentiu més gran per als estudiants, fet que no veuen a la universitat

Cada vegada són més els alumnes d’institut que es decanten per la Formació Professional abans que el batxillerat o la universitat. Foto: Educació

Guillem Francàs
CERDANYOLA
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Hi ha petits escrits, novel·les o
projectes de qualsevol mena que,
per infinites circumstàncies, es
queden durant un temps en un
calaix, un disc dur o en la ment.
Alguns no arribaran mai a veu-
re la llum i altres, com és el cas
de la Super Copa, simplement
s’ajornen. “Enteníem que du-
rant la pandèmia no podíem
crear aquesta nova competició.
Sense la covid-19, segurament
l’hauríem presentat la tempora-
da 2021-2022. O, almenys,
aquesta era la nostra idea”, con-
fessa Ferran Aril (La Seu d’Urgell,
1956), president de la Federació
Catalana de Basquetbol (FCBQ).

La Super Copa, que en el cas
de la femenina està entre Lliga
Femenina 2 i Copa Catalunya i en
el de la masculina, entre Lliga
EBA i Copa, ha acabat naixent
durant el Centenari de la Fede-
ració i després de tres anys de coc-
ció. “Volíem organitzar un cam-
pionat amb els 14 millors equips
masculins i femenins que fos la
punta de la piràmide de les nos-
tres competicions, i fer-ho amb la
veu i les opinions dels clubs.
Amb la seva complicitat”, amplia.

A mitjan passada temporada
es van reunir amb les entitats que
tenien opcions de poder disputar
el torneig aquest curs. “Com us
imagineu i voleu que sigui la
nova competició?” o “Quines
creieu que són les vostres ne-
cessitats?” van ser algunes de les
preguntes que van provocar una
pluja d’idees molt profitosa.

Els clubs, per exemple, han
volgut que hi hagi quatre i no tres
auxiliars de taula, i aquest quart
serà designat per la Federació, i
com es pot llegir en les bases de
la competició, “està format es-
pecíficament per a la introducció
de dades estadístiques del partit”.
Resulta un cost extra per als
equips, que han volgut “unificar
criteris en l’estadística”. Les en-
titats també volien, com així serà,
que l’equip campió de la fase re-
gular, després de 26 jornades, tin-
gui més premi esportiu: “El cam-
pió de la fase regular de la Super
Copa femenina accedirà directa-
ment a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2 i el de la masculina serà
ja nou equip de Lliga EBA”.

El segon, tercer, quart i cinquè
classificats de la Super Copa fe-
menina es jugaran la segona pla-
ça de la fase d’ascens en una Fi-
nal a Quatre, que fins ara era el
format que decidia els dos bitllets.
Mentre que en la competició mas-
culina també es disputarà una Fi-
nal a Quatre, que, en funció dels
resultats de la Final a Quatre i de
la normativa de la FEB, podria do-
nar lloc a més places a Lliga EBA.

ELS DESCENSOS 
Tant en la Super Copa femeni-
na com de la masculina, els úl-
tims quatre últims classificats de
la fase regular perdran la cate-
goria, i podrien ser-ne més si el
nombre d’equips descendits de
Lliga Femenina 2 o Lliga EBA
no permetessin que pugessin
dos clubs de Copa Catalunya a
la nova competició.

Lluny queda la situació durant
la pandèmia, en què a Copa Ca-
talunya no hi va haver descensos,

però sí ascensos, i Copa va créi-
xer molt en equips. Tant que la
masculina va arribar a tenir tres
grups i la femenina, dos. “Una si-
tuació que va fer encara més im-
portant crear la nova Super Copa,
perquè a Copa hi havia molta di-
ferència de nivell entre alguns
equips”, exposa l’entrevistat.

Es crearà una comissió de se-
guiment de la nova competició,
formada per quatre represen-
tants dels clubs de Super Copa
(dos de la masculina i dos de la fe-
menina), i que seran triats per les
mateixes entitats, i dos o tres de
la Federació Catalana de Bas-
quetbol. La comissió de seguiment
es reunirà cada mes o mes i mig.
Quan sigui necessari, es convocarà
a totes les entitats participants.

Segur que en aquestes re-
unions de seguiment un dels te-
mes estrella serà una de les grans
apostes de la Super Copa: la re-

transmissió televisiva de tots els
partits. Una aposta per visibilitzar
la competició i facilitar que tots els
clubs tinguin accés a veure els
matxs dels rivals. “Entenc que al
principi no serà fàcil perquè hi ha
entitats que no hi estaven acos-
tumats o no ho havien fet mai, i
ningú neix ensenyat. A més, ca-
dascú té les seves circumstàncies.
Qui jugui en una instal·lació mu-
nicipal segurament tindrà condi-
cionants diferents de qui tingui
pavelló propi. El cas és, a poc a
poc, caldrà complir uns mínims
en la retransmissió”, descriu Aril.

Les retransmissions han de ser
en català, respectar els valors de
l’esport, afavorir la neutralitat o
utilitzar llenguatge inclusiu. “Es-
perem que quan s’acabi la primera
volta [just després se celebrarà un
All Star masculí i femení] estigu-
em en una situació molt propera
al que busquem”, desitja Aril.

Amb el CB Granollers-Sese
(55-51), a les 17.30 hores del
passat 16 de setembre, es va do-
nar el tret de sortida a la prime-
ra edició de la Super Copa fe-
menina, que també està forma-
da per AB Premià, Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, CB Igualada,
CB Roser, CB Prat, CBF Cerda-
nyola, CEJ l’Hospitalet, Club
Bàsquet Samà Vilanova, Draft
Gramenet, Joventut Les Corts,
Manresa CBF i TGN Bàsquet.
Mentre que amb un horari molt
menys habitual (a les 15.45 ho-
res) es va encetar, el passat 23 de
setembre, la competició mascu-
lina, amb un JAC Sants-UE Sant
Cugat (61-53). Els altres 12 equi-
ps que la conformen són Bàsquet
Manresa B, CB Esparreguera,
Club Bàsquet Unificat Lloret,
Círcol Badalona, CB IPSI, CN Sa-
badell, CB Cerdanyola, CB Ri-
pollet, FC Martinenc Bàsquet, El
Masnou Basquetbol, Nou Bàs-
quet Olesa i UE Barberà.

L’aparició de la Super Copa
ha fet que la Tercera Catalana
passi a denominar-se Primera
Territorial. L’estructura d’as-
censos no canviarà i els millors
continuaran pujant a Segona
Catalana. El fet que els grups si-
guin de Barcelona, Lleida, Giro-
na i Tarragona “abaratirà costos
als clubs en els desplaçaments”.

“Segur que hi haurà detalls
i problemes que haurem de so-
lucionar sobre la marxa, i pot-
ser també sorgiran nous ca-
mins. Em dona una confiança
absoluta anar acompanyat dels
clubs per remar amb il·lusió i en
la mateixa direcció perquè la Su-
per Copa creixi i creixi”, com-
parteix, convençut, Aril.

Toni Delgado
CERDANYOLA

La Super Copa és de consens
» CBF Cerdanyola, CB Cerdanyola, CB Ripollet i UE Barberà, en el nou torneig de la Federació Catalana
» “Em dona una confiança absoluta anar acompanyat dels clubs“, celebra Ferran Aril, el president

Ferran Aril, durant la presentació de la Super Copa. Foto: M.A. Chazo/ FCBQ

Bàsquet | El CBF Cerdanyola visita el Club Bàsquet Samà Vilanova 
El conjunt d’Albert Roig visitarà el pròxim dissabte 28 d’octubre a les 20 hores el Club Bàsquet Samà

Vilanova, en partit corresponent a la sisena jornada de la Super Copa femenina, nova competició 
de la Federació Catalana de Basquetbol. L’inici de curs del CBF Cerdanyola és excel·lent.
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L’amic retrobat relata a través de la veu
d’un home adult, Hans Schwarz, fill d’u-
na família jueva, la mateixa història d’a-
mistat de fa més de tres dècades amb
Konradin Von Hohenfels, fill d’una famí-
lia aristocràtica de Suàbia. Els nois es co-
neixen a l’escola més famosa de Würt-
tenmber i inicien una intensa relació.

Al Teatre Goya de Barcelona.

Teatre

L’amic retrobat
Fred Uhlman

Claudia del Valle ha viscut el seu debut
discogràfic aquest mes d’octubre. El seu
primer àlbum es diu El que callem (Ac-
qustic) i aplega onze cançons, la majoria
de les quals són en català, tot i que tam-
bé n’hi ha algunes en castellà. L’artista de
Sant Esteve Sesrovires assegura que el
disc és un “viatge íntim i revelador, una
exploració honesta a través de les pors”.

Música

El vídeo viral d’un grup de música pop
cristiana format per diverses germanes
impacta en la vida de l’Enric, un home tur-
mentat per una infància marcada pel fa-
natisme religiós i el jou d’una mare amb
deliris messiànics. Els directors coneguts
amb el nom de “los Javis” s’inspiren en el
grup real Flos Mariae per narrar aquesta
història colpidora rodada a Catalunya.

Pelis i sèries

La mesías
Javier Ambrossi i Javier Calvo

El que callem
Claudia del Valle

Intel·ligència artificial
El Centre de Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB)

acull, del 18 d’octubre del 2023 al 17 de març del 2024, l’ex-
posició IA: Intel·ligència artificial, coproduïda amb el Barce-

lona Supercomputing Center. Des de l’organització detallen
que es tracta d’una “exposició sobre la història, el funciona-
ment, les possibilitats creatives i els reptes ètics i legislatius
de la intel·ligència artificial avui”. La mostra convida els visi-
tants a “experimentar amb la IA, conèixer-ne els riscos, des-
cobrir innovacions científiques i artístiques i aprofundir en

una tecnologia decisiva en el futur de la humanitat”.

J U L I O  M A N R I Q U EQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

A Bruguera, un petit poble al peu del Taga,
hi viu la pastora més vella de Catalunya.
Amb quasi cent anys, la Marina Vilalta se-
gueix exercint un ofici que estima però
que té un futur incert. Un ofici sacrificat
que requereix dedicació i paciència i que
està íntimament lligat a la terra. Aquest lli-
bre és una crida a preservar el coneixe-
ment i les tradicions de les muntanyes. 

Llibres

Una vida a les muntanyes
Abraham Orriols

|Sonic Superstars
Tornen les aventures d’acció i plataformes de Sonic a les místiques Northstar

Islands. Disponible per a PC, PS4 i 5, Switch, i Xbox One i Series X/S.
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Nissaga de poder, Temps de silenci o Porca
Misèria formen part de les grans sèries de
TV3 que perduren en l’imaginari col·lectiu
català, i totes tenen una cosa en comú: hi

sortia Julio Manrique (Barcelona, 1973). Tot i
que la seva trajectòria com a actor televisiu
li ha donat més popularitat entre el gran
públic, l’hàbitat natural de Manrique és el
teatre. Va debutar com a actor el 1994 al

Teatre Lliure, un teatre que ara, trenta anys
després i amb una gran experiència com a
director teatral, començarà a dirigir. Manri-
que ha estat escollit recentment com a nou
director del Lliure després de la renúncia de
Juan Carlos Martel per motius “estructurals”
i per manca de “condicions”. El nou director

exercirà el càrrec des de l’1 de febrer del
2024 i fins al mateix dia del 2029.

Famosos

Ser un aclamat actor i director de teatre
El gran públic el coneix sobretot pels seus papers en televisió

Ser escollit com a nou director del Teatre Lliure
Arran de la renúncia de Juan Carlos Martel per raons “estructurals”

Expectatives altes
Confien en Manrique sense oblidar la sortida de Martel
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

Cansament, somnolència, estat d’ànim baix o manca de
concentració són alguns dels símptomes del trastorn

E S T I L S  D E  V I D A

iNUTRICIÓ
Una altra conseqüència del canvi climàtic és l’endarreriment de
l’astènia tardoral, aquell decandiment que ens afecta durant el
canvi d’estacions i que a la tardor s’agreuja amb la tornada a la
rutina, l’arribada del fred i la reducció d’hores solars. Ja no és el
que era, perquè el bon temps ha reduït el seu impacte. Hem tor-
nat a la feina i el dia és més curt, però la prolongació de les altes
temperatures fa que tot plegat encara no ens afecti tant. Però la
cosa està a punt de canviar. És qüestió de temps que arribi el
fred, i pel que sembla arribarà de cop. I l’imminent canvi d’hora-
ri, el 29 d’octubre, accelerarà el procés, de manera que a moltes
persones els vindrà de cop el decandiment.     

Tot i que sovint s’ha venut com una mena de depressió, l’as-
tènia no és altra cosa que un trastorn que afecta durant uns
dies les persones més sensibles i que es pot corregir si assumim
de forma natural els canvis. Això es pot aconseguir adaptant el
nostre horari a la tardor i dormint les hores adequades. També
amb una dieta equilibrada d’acord amb la nova estació, rica en
aliments de temporada i vitamines, minerals i nutrients natu-
rals. L’exercici físic també hi ajuda molt.  

Dieta i esport per alegrar la tardor 

L’astènia tardoral és un trastorn puntual que durant el canvi
d’estació afecta sobretot les persones d’entre 40 i 55 anys

Les claus

L’astènia s’associa al canvi d’estació i és una combinació de
factors com la reducció de la llum solar i l’arribada del fred  

Una manera de combatre la tristor és amb una dieta rica en hidrats
de carboni, per mantenir un bon estat energètic durant el dia   
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ASTÈNIA 

CAUSES

SÍMPTOMES

DIETA
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